
   
Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova:  

Evropa investuje do venkovských oblastí 

 

 
 

Kladno, 6. prosince 2012  
           Čj. 1394/2012-131303 

 

Z á p i s 
 

Z rozšířeného zasedání  zasedání TPS „Ochrana půdního fondu, vodních 
zdrojů a ochrana proti povodním“, v rámci  Celostátní sítě pro venkov, které 

se konalo dne 5.12.2012 
 
Místo konání:  Zichovecký pivovar, Zichovec, okres Kladno 
 
Přítomni:  Dle prezenční listiny 
 
Omluveni: ing. Dvořáková 

Řádný program 
   

I. Rozšířené zasedání TPS zahájila ing. Jitka Vovesná, ředitelka KAZV Praha a Středočeský kraj, 
přivítala členy TPS a hosty a uvedla účel tohoto zasedání: 

 spolupráce s TPS JMK v roce 2012,  
 diskuse o konkrétních aktivitách TPS Středočeského kraje v roce 2012  
 výsledky projektu „Možnosti ovlivnění degradace půdy a její ovlivnění změnou klimatu na 

příkladu aridních oblastí“ 
II. Další část zasedání moderovala Dr. Věra Libichová 

 
III. Vystoupení  ing. Ivana Husáka, starosty obce Zichovec 

 
Ve svém vystoupení pan starosta představil obec , která v minulosti  v soutěži Vesnice 
roku získala ocenění Fulínovu cenu. Zaměřil se na realizaci myšlenky vybudovat a 
postavit centrum obce, která má 116 obyvatel. 29. září 2012 byla posvěcena kaple, 
Zichovecký pivovar s restaurací a otevřeno společenské centrum obce. 
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 ZICHOVEC 

Obec Zichovec, jedna z nejmenších obcí Středočeského kraje,  se nachází na jeho severozápadním 
okraji (45 km od Prahy, 5 km od R7). Obec leží  v nadmořské výšce 225 m v mírně kopcovitém terénu 
na úpatí přírodního parku Džbán. První písemná zmínka se datuje k roku 1238. Charakter zástavby si 
zachoval původní vesnický ráz, který je pečlivě udržován obyvateli, zcela jsou eliminovány rušivé 
prvky z dob socialismu. V uplynulých letech prošla obec výraznou modernizací infrastruktury 
a rozvojem občanské vybavenosti. Díky nové zástavbě dochází k postupnému nárůstu obyvatelstva. 
Místní obyvatelé si zakládají na zachovávání a rozvíjení tradic a na výjimečné pospolitosti obce.  

Naše vize je být: "Moderní, přátelskou a harmonicky se rozvíjející obcí, kde je radost bydlet". 

  

Dr. Věra Libichová 

 objasnění důvodů, proč se studie realizovavala na daném území Středočeského kraje 
 info o návštěvě oblasti, která byla předmětem řešení problému erozí; pracovní schůzky, 

spolupráce se zemědělskými subjekty, 
 aktualizované činnosti členů TPS v roce  2012 
 náměty na práci TPS v roce 2013 

 
 

           
 

IV. Ing. Jan Vopravil (VÚMOP) seznámil přítomné s řešením a výsledky  projektu 
„Možnosti řešení degradace půdy a její ovlivnění změnou klimatu na příkladu 
aridních oblastí“. Informoval o spojení TPS SK s TPS v Jihomoravském kraji 
k řešení projektového záměru. Pohovořil o změnách přírodních podmínek a o 
rozložení srážek, které se budou zhoršovat. Charakterizoval degradační procesy  – 
vodní erozi, úbytek organické hmoty v půdě, okyselování půd, utužení půd a 
kontaminaci,  hydrologické a klimatické důsledky působení degradačních faktorů. 
Projekt je financován z V. osy CSV byl dokončen začátkem listopadu 2012. 
Výstupy projektu budou sloužit i pro pozemkové úřady pro KPÚ.  
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V. Ing. Jiří Hladík, PhD., ředitel VÚMOP doplnil vystoupení o konkrétní výstupy 

v jednotlivých krajích, potvrdil problémy zemědělských subjektů, které jsou 
spojené s hospodařením v aridních oblastech. Výsledky projektu byly poskytnuty 
pro vyjednávání o dalších dotačních možnostech pro další programovací období. 
Poděkoval přítomným zástupcům zemědělských subjektů za poskytované 
informace a součinnost při řešení projektu. 

 
VI. Ing. Ivan Landa, CSc. ředitel odboru environmentálních podpor PRV MZe hovořil o 

řešení problematiky a jednání „Kulatých stolů“, v rámci agro-envi opatření – 
řešení programů v oblasti sucha a vody v krajině. Efektivnosti budoucích 
programů a jejich dopadů (ne každá myšlenka se dá zhmotnit do efektivního 
programu). Péče o krajinu – důvod: celoplošné ztráty půdy, snižování výnosů, cíl: 
udržení vody v krajině, získání konkrétních dat z regionů, zemědělci se tak budou 
podílet na tvorbě společné zemědělské politiky. 

 
Výsledky projektu byly předloženy na jednání a diskusi „Kulatého stolu“ 
v listopadu 2012 v Jihomoravském kraji. 
 

 
 

VII. DISKUSE: 
 

 Ing. Jan Matoušek: hospodaření v k.ú. Blahotice . ovocné sady, vinice, orná 
půdy, pěstování levandule, Zahradní centrum. Veškeré pozemky jsou pod 
kapkovou závlahou. Hovořil o hospodaření v aridních oblastech, úbytek 
humusu v půdě. Příčiny větrné a vodní eroze – výsadby stromů a keřů, 
zasakovací pásy (absence dotačních titulů a podpůrných programů), 
minimalizace zpracování půdy – odtok vody. 
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 Vratislav Rubeš: (starosta obce Žižice)  záměr výstavby kompostárny v Žižicích 
– problémy s projednáváním změny územního plánu.  

 

 Ing. Jan Vopravil hovořil o podpoře zakládání malých kompostáren, významu 
zeleného hnojení, dotací organické hmoty do půdy, podpoře meziplodin. 

 

 Ing. Ivan Landa – MZe řeší náměty na dotační tituly a podpory. Otázka pro 
zemědělské subjekty: zda situace v aridních oblastech nutí zemědělce změnit 
strukturu pěstovaných plodin, jak sucho ekonomicky postihuje výrobu a 
ekonomiku, jaké jsou příčiny mokra, jaká je retence vody v krajině. 

 

 Ing. Jaroslav Veselý: ZOD Žižice – rostlinná výroba, pěstování obilovin ( 
pšenice ozimá, jarní ječmen ), ozimá řepka, peluška, hrách, vojtěška, hořčice. 
Živočišná výroba- vepřové – uzavřený okruh.   

 

 Ing. Ivan Kasalický (AOPK) informoval o skutečnosti, kdy 3 organizace (MZe, 
MMR, MŽP) bez vzájemné vazby působí v péči o krajinu. Vzhledem k vlivu 
hospodaření na půdu navrhuje motivovat zemědělce k ochraně půdy, např. 
ke stavění teras. V rámci realizovaných opatření KPÚ – ÚSES. Zdůraznil, že  
práce s krajinou a její budoucnost je hlavním cílem.                       

 

 Pavel Kašpárek (Ekofrukt Slaný): společnost zabývající se pěstováním, 
skladováním a zpracováním ovoce, výroba tyčinek a dalších výrobků TWIGGY 
a PEGGY. Výsadba sadů, kapková závlaha. Spolupráce s VÚRV a ČHMÚ – 
profesionální meteostanice – měření srážek, teplot – výstupy na 
internetových stránkách (BIOSAP o.s.). 

 

 Jaroslav Linhart (AGROS Vraný ):  Výsledky hospodaření – většinou nízké 
výnosy. Jsou podnikem se živočišnou výrobou (výroba masa a mléka), 
v rostlinné výrobě střídání plodin – krmné plodiny, cukrovka, obiloviny, řepka, 
pěstování chmele. V k.ú. Vraný jsou místa ohrožená větrnou erozí (planiny). 
Vodní eroze – podnět pro KPÚ – některá nevržená opatření jsou nevhodná.  

 
 

 Ing. Miroslav Zázvorka (starosta Městyse Vraný a agronom AGROS ) – 
spolupráce obce a zemědělského podniku již od počátku hospodaření. 
Problém erozní ohroženosti – roviny, staré větrolamy se neobnovují, stárnou  
a tím ztrácí svoji funkčnost. Měření srážek od r. 1986 

 

 Ing. Stanislav Stejskal (AGRODRUŽSTVO Kačice) Hospodaření na pozemcích je 
příčinou problémů v obcích – stížnosti občanů (rozmetání hnoje apod.). 
Realizace AEO – mnohdy nesouhlas vlastníků pozemků s realizací těchto 
opatření (2/3 pozemků pronajatých). Ve znevýhodněných oblastech – nižší 
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výnosy, větší spotřeba PHM. Od výsledku projektu očekává i argumenty pro 
obce a nespokojené občany. 

 

 Petr Pokorný (AGRODRUŽSTVO Kačice): ve většině k.ú., kde družstvo 
hospodaří jsou těžké půdy, střídání deště a sucha (zvláště podzimní období). 
Družstvo v minulosti testovalo nejvhodnější meziplodiny na svých pozemcích 
– podmínky dotací (nákup certifikovaného osiva), na erozně ohrožených 
pozemcích jsou pouze náklady bez výsledného efektu. 

 

 Ing. Tomáš Macháček (krajský úřad SK): konstatoval, že diskuse je zaměřena 
na místní problémy, ale problém Tvorba a údržba krajiny řídí 3 resorty 
v nesouladu; s krajinou je nutné pracovat jednotně – jednotný postup všech 3 
ministerstev (MŽP, MMR, MZe). Omezit zábory zemědělské půdy, zástavbu 
pozemků nepovolovat na půdách kvality 1. a 2.  Dále pohovořil o snaze najít 
možnosti, které legislativa umožňuje, motivovat zemědělce k ochraně půdy.  

 
 
 
 

 
 

    
VIII. V další části zasedání TPS byla všem umožněna prohlídka pivovaru, 

společenského centra a kaple. Pan starosta ing. Husák velmi zajímavě hovořil o 
realizaci celého projektu centra obce a zodpověděl všem účastníkům jejich 
dotazy. 
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IX. Závěrem byl vysloven požadavek, aby Ing. Jan Vopravil (VÚMOP) zaslal všem 
zúčastněným subjektům na projektu výsledky řešení. 

 
X. Dr. Věra Libichová poděkovala všem za účast na jednání TPS, členům TPS za jejich 

práci a náměty a z důvodu ukončení své práce na MZe se se všemi rozloučila, 
popřála klidné vánoční svátky, hodně zdraví a štěstí do nového roku a zasedání 
ukončila. 

 
 
 

Zapsala:  Dr.Věra  Libichová 


